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SŁUŻBA ZDROWIA | Nie ustalaj pochopnie soboty 
jako dnia wolnego od zajęć w szpitalu czy przychodni.
Wtedy w ogóle nie będziesz mógł planować pracy,
możesz jedynie zlecić dyżur medyczny

Wyznaczenie soboty jako dnia bez pracy
to tylko kłopot dla szpitala

∑ w dniu tym nie wolno plano-
wać pracownikom pracy. 

Nabiera to szczególnego znacze-
nia w tych ZOZ, które przezna-
czone są dla osób wymagają-
cych całodobowych świadczeń
zdrowotnych (np. w szpitalach).
Takie placówki muszą bowiem
udzielać świadczeń medycz-
nych przez 24 godziny na dobę
isiedem dni wtygodniu. 
∑ taki charakter pracy niejako

wymusza zatrudnianie leka-
rzy i pielęgniarek w systemie
zmianowym. 

Pracującym w tym systemie
przysługuje dodatek zmianowy
w wysokości 45 proc. stawki go-
dzinowej wynagrodzenia za-
sadniczego za każdą godzinę
pracy w porze dziennej wyko-
nywanej m.in. w dni wolne
od pracy wynikające z przecięt-
nie pięciodniowego tygodnia
pracy (art. 32l pkt 2 ustawy
o ZOZ). Zatem w razie polecenia
pracy w sobotę za każdą godzi-
nę pracy w tym dniu zatrudnio-
nym będzie przysługiwał doda-
tek zmianowy. 

Z tego względu indywidualne
wyznaczanie terminów dni wol-
nych odpracy ztytułu pięciodnio-
wego tygodnia pracy dla każdego
pracownika może prowadzić
do ich ustalania jako dni wolne
odpracy. Wpraktyce pozbawiało-

by to ich prawa dododatku zmia-
nowego (por. P. Ciborski, „Czas
pracy w zakładach opieki zdro-
wotnej w 2008 r.”, Wydawnictwo
ODDK, Gdańsk2008).

Nie wypracuje 
tygodniowej normy

Ponadto wyznaczenie pra-
cownikowi medycznemu dyżu-
ru w jakimkolwiek dniu tygo-
dnia, który razem z pracą wy-
pełni 24 godziny, oraz związana
z tym konieczność udziele-
nia bezpośrednio po dyżurze
11-godzinnego odpoczynku do-
bowego (art. 32jb ust. 2 ustawy
o ZOZ) powoduje, że pracownik
nie jest w stanie wypracować
pełnej tygodniowej normy cza-
su pracy. 

Pracownikowi zaplanowano
pracę w sposób podany w grafi-
ku >patrz tabela.

Może to narazić dyrektorów
publicznych ZOZ na zarzut nie-
gospodarności. Pracodawca
musi bowiem organizować pra-
cę w sposób zapewniający peł-
ne wykorzystanie czasu pracy
(art. 94 pkt 2 k.p.). Nawet w razie
niedopracowania pełnej normy
czasu pracy zatrudniony może
dochodzić wynagrodzenia w
pełnej wysokości.

Aby umożliwić wypracowa-
nie pełnej tygodniowej normy,
konieczne byłoby zaplanowa-
nie pracy w:
∑ sobotę – ale jest to niedopusz-

czalne, bo w ZOZ dzień ten
wyznaczono jako wolny z racji
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– Jakie konsekwencje wiążą
się z wpisaniem w regula-
minie pracy zakładu opieki
zdrowotnej, że sobota jest
dniem wolnym z tytułu 
pięciodniowego tygodnia
pracy? – pyta czytelniczka
DOBREJ FIRMY.

Każdy pracodawca musi
ustalić w regulaminie pracy
m.in. przyjęte w zakładzie roz-
kłady czasu pracy (art. 1041 § 1
pkt 2 k.p.). W tym celu określa
m.in. terminy dni wolnych
od pracy wynikających z pię-
ciodniowego tygodnia pracy.
Mimo że dopuszcza się ela-
styczne ustalenie takich dni, tj.
indywidualnie dla każdego
pracownika, większość zakła-
dów opieki zdrowotnej przyj-
muje, że dniami wolnymi z racji
pięciodniowego tygodnia pra-
cy są soboty. 

Jakie skutki 

Pracodawcy pochopnie usta-
lają taką regulację, a jej konse-
kwencje utrudniają im potem
zorganizowanie pracy. Trzeba
bowiem zwrócić uwagę na to,
że:

Dyżury medyczne mogą pełnić jedynie
lekarze oraz inni mający wyższe
wykształcenie pracownicy wykonujący zawód
medyczny zatrudnieni w ZOZ przeznaczonym
dla osób, których stan zdrowia wymaga
udzielania całodobowych świadczeń
zdrowotnych (art. 32j ust. 1 ustawy o ZOZ). 
W praktyce więc największy kłopot dotyczy

pielęgniarek, których większość nie ma
wyższego wykształcenia. W razie
postanowienia regulaminu pracy
wprowadzającego wolną sobotę nie
powinny one ani pracować, ani dyżurować
w soboty. Niewykluczone więc, że szpital
nie zapewni odpowiednio liczebnej opieki
medycznej na niektórych oddziałach. ∑

>Kto może pełnić dyżur medyczny

>PRZYKŁADOWY GRAFIK

Poniedziałek Wtorek Środa Czwartek Piątek Sobota Niedziela
praca 7,35 7,35 7,35 W 7,35 W5
dyżur 16,25
gdzie: W5 oznacza dzień wolny z tytułu pięciodniowego tygodnia pracy.

W takim wypadku lekarz ma w tygodniu 30 godzin 20 minut (4 dni x 7 godzin 35 minut) pracy. 

pięciodniowego tygodnia pra-
cy lub

∑ niedzielę – jest to dopuszczal-
ne, ale w zamian szef musi wy-
znaczyć inny dzień wolny
w ciągu sześciu dni przed lub
sześciu dni po takiej niedzieli
(art. 15111 § 1 pkt 1 k.p.). 
W konsekwencji więc pro-

blem z wypracowaniem tygo-
dniowej normy czasu pracy po-
jawiłby się w kolejnym tygo-
dniu. Można go uniknąć, gdyby
pracodawca zapłacił za pracę
w niedzielę. Tu jednak pojawią
się koszty w postaci dodat-
ku 100-proc. do wynagrodze-
nia, a zdaniem Państwowej In-
spekcji Pracy i resortu gospo-
darki nawet dwóch dodat-
ków 100-proc.

z nabyciem prawa do renty cho-
robowej nie wyklucza nabycia
prawa do odprawy pieniężnej
z racji ustania kolejnego stosun-
ku pracy w związku z przej-
ściem na emeryturę. 

Rozstrzygnięcie choć wydaje
się sprzeczne z zasadą jednora-
zowości odpraw emerytalno-
-rentowych, to jego podstawą
było szczególne postanowienie
układu zbiorowego pracy. Dla
pracowników tego zakładu
przewidywał, że jednorazowa
odprawa pieniężna przysługi-
wała w związku z nabyciem pra-
wa do emerytury lub renty in-
walidzkiej, ale pracownikom
emerytom lub rencistom od-
prawa taka należała się tylko, je-
śli dotychczas jej nie otrzymali. 

Podkreślić należy zwłaszcza
to, że układ odnosił się dorent in-
walidzkich, podczas gdy w roz-
poznawanym przez SN stanie
pracownik w1981 r. otrzymał od-
prawę w związku z przejściem

na okresową rentę chorobową.
Wtedy renta chorobowa przy-
sługiwała pracownikowi, który
po wyczerpaniu zasiłku choro-
bowego był nadal niezdolny
dopracy, adalsze leczenie ireha-
bilitacja rokowały odzyskanie
zdolności dopracy. Było to zatem
świadczenie odmienne odrenty
inwalidzkiej. Na tej podstawie
sąd uznał, że odprawa rentowa
uzyskana w związku z ustaniem
stosunku pracy ipobraniem ren-
ty chorobowej nie była odprawą
otrzymaną wzwiązku zustaniem
stosunku pracy wskutek nabycia
prawa do renty inwalidzkiej.
Zgodnie natomiast z regulacją
układu zbiorowego pracy tylko
pobranie odprawy w związku
z nabyciem renty inwalidzkiej
wykluczało nabycie prawa
doodprawy rentowej. 

Kiedy druga

Z kolei w wyroku Sądu Naj-
wyższego z 11 październi-
ka 2007 r. (III PK 40/07) przy-
znano prawo do odprawy eme-
rytalnej osobie, która już wcze-
śniej pobierała emeryturę mun-

Trudno ustalić pieniądze za rozstanie
ORZECZNICTWO | Zwalnianemu emerytowi uiszczamy
odprawę emerytalną, jeśli wcześniej jej nie otrzymał

Tak wynika z niedawnych wyro-
ków Sądu Najwyższego. Co
do zasady odprawa emerytal-
no-rentowa jest świadczeniem
jednorazowym. Pracownik, któ-
ry raz otrzymał taką odprawę,
nie może ponownie nabyć
do niej prawa (art. 921 k.p.). Nie
jest jednak wykluczone, że oso-
ba pobierająca już emeryturę
otrzyma odprawę emerytalną,
jeśli jej wcześniej nie dostała.
Czasem może się także zdarzyć,
że pracownik otrzyma dwie od-
prawy, jeśli przepisy zakładowe
nie współgrają z powszechną
regulacją kodeksu pracy.

Renta inwalidzka 
i chorobowa

W wyroku z 5 czerwca 2007 r.
(I PK 58/07) Sąd Najwyższy
uznał, że pobranie przez pra-
cownika w 1981 r. odprawy ren-
towej z tytułu okresowego usta-
nia stosunku pracy w związku

durową (policyjną) i nadal pra-
cowała. Sąd stwierdził bowiem,
że „przejście na emeryturę” to
zmiana statusu z:
∑ pracownika na emeryta lub
∑ pracownika emeryta na wy-

łącznie emeryta.
Zatem osoba zatrudniona

na podstawie umowy o pracę,
choćby pobierała w trakcie za-
trudnienia emeryturę, odcho-
dząc z tej firmy może domagać
się wypłaty odprawy emerytal-
nej, chyba że już ją wcześniej
pobrała. Sąd Najwyższy pod-
kreślił, że odprawa emerytalna
jest świadczeniem powszech-
nym, przewidzianym w kodek-
sie pracy, a więc każdy pracow-
nik powinien ją otrzymać raz
w życiu. Sąd przywołał także
wcześniejsze orzeczenia, że po-
bieranie świadczenia w trakcie
zatrudnienia nie oznacza wcale
przejścia na emeryturę, gdyż
spełnienie warunków do naby-
cia emerytury nie pociąga za so-
bą obowiązku rozwiązania sto-
sunku pracy. 

—a.l.p.

>CZYTELNICY PYTAJĄ dF ODPOWIADA 

∑ Pracownik ma 60 lat i jest zatrudniony
na umowę na czas określony zawartą na trzy
lata. Czy będzie nas ona wiązać dłużej, bo
pracownik osiągnie wiek przedemerytalny
i będzie wtedy podlegał ochronie 
przed wypowiedzeniem? 

Zasadniczo umowa opracę naczas określony
nie podlega wypowiedzeniu, ale rozwiązuje się
zupływem okresu, najaki była zawarta, ito wkaż-
dej sytuacji. Odnosi się to także dopracownika,
który jest wwieku przedemerytalnym ikorzysta
zochrony przedzwolnieniem. Ochrona ta polega
jednak tylko nazakazie wręczenia mu wypowie-
dzenia umowy opracę przez szefa. Zgodnie
zart.39 kodeksu pracy pracodawca nie może wy-
powiedzieć umowy opracę pracownikowi, które-
mu brakuje nie więcej niż cztery lata doosiągnię-
cia wieku emerytalnego, jeżeli okres zatrudnienia
umożliwia mu uzyskanie prawa dotego świad-
czenia zosiągnięciem tego wieku.

—Maciej Telec 
legislator w Kancelarii Senatu

Czytelników zachęcamy 
do zadawania pytań: 
dobrafirma@rp.pl

Wiek przedemerytalny 
nie zawsze skutecznie chroni 


